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Plats och tid Kommunstyrelsens sessionssal, Stadshuset, måndagen den 4 december 2017 kl 14:08-15.40 

Beslutande Ledamöter 

Ulf Olsson (S), ordförande 
Annette Carlson (M), 1:e vice ordförande 
Tom Andersson (MP), 2:e vice ordförande 
Malin Carlsson (S) 
Kjell Classon (S) 
Yvonne Persson (S) 
Per Carlsson (S) 
Ida Legnemark (V) 
Morgan Hjalmarsson (L) 
Marie Fridén (M) 
Kerstin Hermansson (C) 
Patric Silfverklinga (SD) 
Hans Gustavsson (KD) 

 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
tjg för Falco Güldenpfennig (KD) 

 Ersättare 

Mohamed Farah (S) 
Lars-Åke Johansson (S) 
Rose-Marie Liljenby Andersson (S) 
Kristina Ramsälv Waldenström (MP) 
Lennart Andreasson (V) 
Anne Rapinoja (V) 
Oliver Öberg (M) 
Hasse Ikävalko (M) 
Anna Svalander (L) 
Björn Qvarnström (SD) 
 

 

 

Övriga närvarande Svante Stomberg, kommunchef 
Per Olsson, personalchef 
Magnus Widén , ekonomichef 
Marie Ingvarsson, kommunikationschef 
Elisabeth Eikhoff, markchef 
Martin Jakobsson, finanschef 
Annette Antonsson, controller 
Evelina Pirs, controller 
Oliver Åstrand, controller 
Carina Andell, finanssekreterare 
Ulf Johansson, kommunikationsstrateg 
Karin Graad, strategisk samhällsplanerare 
Jan Pettersson, strategisk samhällsplanerare 
Ulla Karin Aldenmalm, säkerhetssamordnare 
Viktoria van Egmond, Söderberg &Partners 
Claes Karlsson, utredare 
Emma Sandin, blocksekreterare 
Jonas Berg, blocksekreterare 
Peder Danesved, blocksekreterare 
Kenneth Öhlund, blocksekreterare 
Göran Björklund, sekreterare 
 

Justerare Ulf Olsson (S) 

Justeringens plats och tid   
 
Underskrifter 

 Sekreterare 

 
Paragrafer §§ 548-580 

 Göran Björklund  
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 Ordförande 

  

 Ulf Olsson (S)  

 Justerare 

  

 Patric Silfverklinga (SD)  
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riktlinjer ............................................................................................ 20 
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Viskastrandsgatan 10, Viskastrand 2. .............................................. 31 
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§ 575 Dnr KS 2017-00175 106 
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§ 579 Dnr KS 2015-00410 214 
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§ 580 Dnr KS 2017-00673 530 
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§ 548  

Val av justerare 
Att jämte ordföranden justera protokollet utses Patric Silfverklinga (SD) med 
Yvonne Persson (S) som ersättare 
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§ 549 Dnr KS 45627  

Föredragning och ajournering 
Efter föredragning i ett antal ärenden ajournerar Kommunstyrelsen 
sammanträdet under tiden kl 15.10–15.40 för politisk beredning i 
partigrupperna 
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§ 550 Dnr KS 2017-00459 043 

Samordnad upphandling av Borås Stads försäkringar 
 
Kommunstyrelsens beslut 
Borås Stad tecknar försäkringsavtal med följande försäkringsbolag under 
avtalsperioden 2018-01-01 - 2020-12-31 med möjlighet till årsvis förlängning 
t.o.m. 2022-12-31:  

För kommunförsäkringen utse Länsförsäkringar, premie 3 001 719 kr  

För förmögenhetsbrottsförsäkringen utse IF, premie 50 939 kr    

För rättsskyddsförsäkringen utse IF, premie 18 875 kr 

För tjänstereseförsäkringen utse ERV, premie 48 367 kr 

För motorfordonsförsäkringen utse Länsförsäkringar, 
premie 3 357 743 kr 

För konst- och utställningsförsäkringen utse XL Catlin,  
premie 246 250 kr 

För VD- & styrelseansvarsförsäkringen utse CNA, premie 55 046 kr 

För miljöförsäkringen utse AIG, premie 103 945 kr 

Sammanfattning av ärendet 
Försäkringsupphandlingen är genomförd tillsammans med försäkringsmäklare 
Söderberg & Partners AB och omfattar kommunförsäkring, motorfordon, 
miljöförsäkring, förmögenhetsbrottsförsäkring, tjänstereseförsäkring, 
konstförsäkring, VD-styrelseansvarsförsäkring och rättsskyddsförsäkring 

Upphandlingen är genomförd enligt förhandlat förfarande inom ramen för 
Söderberg & Partners AB samordnade upphandling.  2017 deltog 217 
upphandlande myndigheter och premievolymen blev ca 700 miljoner per år i de 
22 upphandlingsområdena som genomfördes. 

Borås Stad har som övriga deltagare i upphandlingen erhållit sin egen premie, 
sina egna krav på försäkringsbelopp samt självrisker och villkor. 

Borås Stad som har en bra organisation för sitt skadeförebyggande arbete samt 
en bra skade-statistik har i många försäkringar erhållit premiesänkningar inför 
2018.  Kommuner som har ett dålig skadeförebyggande arbete och dålig 
statistik har fått en kraftig höjning på kommunförsäkring.   
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§ 551 Dnr KS 2017-00053 282 

Delegationsbeslut Delegation för upplåtelse av 
sessionssalen i Fullmäktigehuset 

Kommunstyrelsens beslut 
Följande delegationsbeslut anmäls och läggs till handlingarna: den 27 oktober 
2017 (ärendenummer 3/2017 
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§ 552 Dnr KS 2017-00700 100 

Betänkandet En generell rätt till kommunal 
avtalssamverkan 
 
Kommunstyrelsens beslut 
Kommunstyrelsen beslutar översända upprättat förslag till yttrande på 
betänkandet SOU 2017:77 En generell rätt till kommunal avtalssamverkan 

Sammanfattning av ärendet 
Regeringen beslutade 170209 att tillsätta en utredning/parlamentarisk kommitté 
för att utarbeta en strategi för att stärka kommunernas kapacitet att fullgöra sina 
uppgifter och hantera sina utmaningar, SOU 2017:77 ” En generell rätt till 
kommunal avtalssamverkan” Uppdraget var att utvidga och förenkla 
möjligheterna till avtalssamverkan, även gällande myndighetsutövning 

Idag gäller den kommunala lokaliseringsprincipen. Samverkan med andra 
kommuner förutsätter en ganska omfattande administration genom t.ex. 
gemensam nämnd eller kommunalförbund 

Utredningen föreslår generell rätt till avtalssamverkan med andra kommuner 
och landsting utan hinder i lokaliseringsprincipen vilket skulle leda till positiva 
samhällsekonomiska effekter och bättre förutsättningar för kommunerna. 
Generell möjlighet till delegation föreslå gälla även till andra kommuners 
anställda. Ett antal speciallagstiftningar påverkas t.ex. SOL, LSS och KL 

Det nya regelverket föreslås gälla från 2018-07-01. Borås Stad har som en av 31 
kommuner inbjudits att lämna remissvar, senast 180108 

 
Ett förslag till yttrande har utarbetats. 
 
Borås Stad ställer sig bakom utredningens förslag till utökad möjlighet kring 
kommunal avtalssamverkan 
 
Under pkt 5.5 vill vi påtala att det är viktigt att man tar hänsyn till förslaget om 
kommunal avtalssamverkan vid den pågående översynen av 
upphandlingsreglerna. Utredningens förslag att regeringen ger 
Upphandlingsmyndigheten i uppdrag att i samråd med bl.a. Sveriges 
Kommuner och Landsting bistå kommuner och landsting i frågor kring 
avtalssamverkan är bra 
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§ 553 Dnr KS 2017-00611 050 

Yttrande till Förvaltningsrätten; Överklagande av 
Kommunfullmäktiges beslut 2017-08-17 § 150. Avveckla 
mark- och entreprenadverksamheten som erbjuds 
annan än Borås Stad 

Kommunstyrelsens beslut 
Godkänna vidtagna åtgärder.  

Sammanfattning av ärendet 
Kommunfullmäktige beslutade den 17 augusti 2017 att Servicenämnden inte 
längre ska erbjuda mark- och entreprenadtjänster till vägsamfälligheter, 
bostadsrättsföreningar och Svenska Kyrkan där dessa aktörer är direkta 
beställare av tjänsterna. Enligt beslutet undantas från detta förbud akuta VA-
arbeten, VA-arbeten i samband med VA-arbeten åt kommunalt bolag samt 
markrenhållning på gångbanor. 
 
Efter att en kommuninvånare överklagat beslutet genom att ansöka om 
laglighetsprövning enligt kommunallagen och förvaltningsrätten förelagt 
kommunen att yttra sig i målet har ett sådant yttrande arbetats fram och 
översänts till förvaltningsrätten. 
 
Staden  bestrider yrkandet  och  hemställer  att  förvaltningsrätten lämnar 
överklagandet utan bifall. 
 
Sammantaget  anser Borås Stad följer  att  vare  sig  likställighets- eller 
objektivitetsprincipen har överträtts genom det överklagade beslutet. 
Klaganden har inte anfört någon annan omständighet, som  faller inom  10  
kap.  8  §  kommunallagen,  till  stöd  för  sitt  yrkande.  Hans överklagande ska 
därför lämnas utan bifall.  
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§ 554 Dnr KS 2017-00638 614 

Polishögskola till Borås 

Kommunstyrelsens beslut 
Ärendet läggs till handlingarna.  
 
Sammanfattning av ärendet 
En skrivelse från Kommunstyrelsens ordförande och 1:a vice ordförande till 
Högskolan i Borås har utarbetats. Skrivelsen ska bifogas Högskolans ansökan 
om polisutbildning. 
 
Västsverige behöver en polisutbildning och Borås har allt som krävs för 
polisutbildningen – den akademiska utbildningen, närheten till 
övningsområden, ett centralt campus i city, bostäder för studenterna och en 
stad av tillräcklig storlek för att spegla samhällets alla utmaningar. 
 
Borås Stad lägger samtidigt stor vikt vid att anpassa den infrastruktur som 
behövs till polisutbildningen, till exempel inomhusskjutbana, goda och 
varierande möjligheter till fysisk träning, ett centralt beläget körgårdsområde 
och fler bostäder för studenter. 
 
Borås Stad stödjer Högskolan i Borås ansökan om polisutbildning i övertygelse 
om att framtidens polisstudenter står väl rustade för yrkeslivet efter 
polisutbildningen i Borås.  
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§ 555 Dnr KS 2017-00735 023 

Tillsättning av förvaltningschef för Gymnasie- och 
vuxenutbildningsförvaltningen 

Kommunstyrelsens beslut 
Anställa Christer Samuelsson  som förvaltningschef med placering på 
Gymnasie- och vuxenutbildningsförvaltningen.  

Sammanfattning av ärendet 
Till tjänsten som förvaltningschef för Gymnasie-och vuxenutbildnings-
förvaltningen har 5 personer intervjuats. Intervjuerna har skett i tre olika 
grupper, ledningsgrupp, facklig grupp och presidium tillsammans med 
kommunchef och personalchef. Samtliga grupper är eniga om att man vill ha 
Christer Samuelsson som förvaltningschef för Gymnasie-och 
vuxenutbildningsförvaltningen. Christer Samuelsson arbetar idag som 
stadsdelsdirektör i Göteborgs Stad.  
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§ 556 Dnr KS 2017-00025 103 

Anmälningsärende Kommunala funktionshinderrådets 
protokoll 2017 

Protokoll från den 7 september 2017 

Kommunstyrelsens beslut 
Protokollet läggs till handlingarna.  
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§ 557 Dnr KS 2017-00721 253 

Försäljning av 73 800 m2 av Viared 14:19, kvarteret 
Solskenet 

Kommunstyrelsen föreslår Kommunfullmäktige beslut 
Sälja 73 800 m2 av Viared 14:19 för 40 959 000 kronor till NSF II Sweden 9 AB 

Sammanfattning av ärendet 
Ett köpeavtal har upprättats med NSF II Sweden 9 AB om försäljning av 73 
800 kvm av fastigheten Viared 14:19 på Viared Västra. Marken säljs 
grovplanerad. Inom det överlåtna området finns ett område avsett för eventuell 
järnvägstrafik. 
 
Överlåtelsen villkoras av att köparen senast 2018-08-31 påbörjar byggnation på 
området. Köparens avsikt med köpet är att uppföra en byggnad för 
logistikcenter 
 
Köpeavtalet innefattar, förutom överlåtelsen, även en paragraf om att köparen 
medges ensamrätt att fram till 2019-06-30 förhandla med kommunen om att 
förvärva ytterligare 70 000 m2 i angränsning till det område som detta köpeavtal 
avser.  
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§ 558 Dnr KS 2016-00323 253 

Försäljning av Vattnet 1, Viared Norra 

Kommunstyrelsens beslut 
Sälja Vattnet 1 för 2 529 690 kronor till Tomtarvid i Borås AB 

Sammanfattning av ärendet 
Ett köpeavtal har upprättats med Tomtarvid i Borås AB om försäljning av 
fastigheten Vattnet 1 på Viared Norra. Köpeskillingen utgör 2 529 690 kronor.   

Marken säljs grovplanerad. Överlåtelsen villkoras av att köparen senast 2018-
11-30 påbörjar byggnation på området. Köparens avsikt med köpet är att 
uppföra en byggnad för lager och kontor samt showroom.  
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§ 559 Dnr KS 2017-00727 030 

Anmälningsärende Ansökan om ekonomiskt bidrag till 
Stiftelsen Vitryssland 2018 

Kommunstyrelsens beslut 
Ärendet läggs till handlingarna 
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§ 560 Dnr KS 2017-00724 107 

Anmälningsärende Förslag till verksamhetsplan 2018-
2020 

Kommunstyrelsens beslut 
Ärendet läggs till handlingarna 

      

      

 

 



 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Sida 

18(40) 
Sammanträdesdatum 

2017-12-04 
 

 

Kommunstyrelsen  
 

 
Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

     

 

§ 561 Dnr KS 2017-00713 049 

Anmälningsärende Ny skolenhet på Klinikvägen 48 

Kommunstyrelsens beslut 
Ärendet läggs till handlingarna 

      

      

 

 



 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Sida 

19(40) 
Sammanträdesdatum 

2017-12-04 
 

 

Kommunstyrelsen  
 

 
Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

     

 

§ 562 Dnr KS 2017-00050 108 

Delegation för avskrivning av fordringar intill ett belopp 
av ett halvt basbelopp i varje särskilt ärende 

Kommunstyrelsens beslut 
Följande delegationsbeslut anmäls och läggs till handlingarna: den 15 november 
2017 (ärendenummer 6-7/2017)  
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§ 563 Dnr KS 2017-00044 045 

Delegation för likviditetsfrågor - placering av likvida 
medel, upptagande av lån, konvertering av lån, avtal 
om leasing samt utfärdande av härför erforderliga 
förbindelser enligt fastställda riktlinjer 

Kommunstyrelsens beslut 
Följande delegationsbeslut anmäls och läggs till handlingarna: den 26 juni-15 
november 2017 (ärendenummer 21-34/2017  
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§ 564 Dnr KS 2017-00045 049 

Delegation för likviditetsfrågor - besluta om 
kontantkassor för högst 5 000 kronor 

Kommunstyrelsens beslut 
Följande delegationsbeslut anmäls och läggs till handlingarna: den 22 augusti- 
20 oktober 2017 (ärendenummer 2-4/2017)  

      

      

 

 



 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 
Sida 

22(40) 
Sammanträdesdatum 

2017-12-04 
 

 

Kommunstyrelsen  
 

 
Justerandes signatur Utdragsbestyrkande 

     

 

§ 565 Dnr KS 2017-00046 046 

Delegation för utdelning ur donationsfonder 

Kommunstyrelsens beslut 
Följande delegationsbeslut anmäls och läggs till handlingarna: den 21 november 
2017 (ärendenummer 1-2/2017)  
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§ 566 Dnr KS 2017-00726 282 

Förhyrning av lokal för kommunal verksamhet 
(fastigheten Hässlehus 9, Våglängdsgatan 5)  

Kommunstyrelsen föreslår Kommunfullmäktige beslut 
Godkänna förhyrningen av fastigheten Hässlehus 9, Våglängdsgatan 5 enligt 
upprättat hyresförslag, preliminärt från 2019-01-01 till 2033-12-31, till en årlig 
kostnad om 2 715 912 kr, under förutsättning att Kulturnämnden samt Fritids- 
och folkhälsonämnden tillstyrker förslaget.  

Sammanfattning av ärendet 
Som ett steg för arbetet med att bland annat trygghet på torget har ett uppdrag 
tagits framför att fastigheten ska inrymma en filial till Kulturskolan samt 
utveckla befintlig mötesplats. Mötesplatsen som bland annat innehåller 
bibliotek och fritidsgård är viktig för stadsdelen. 

Utifrån ovanstående har Lokalförsörjningsnämnden, Kulturnämnden och 
Fritids-och folkhälsonämnden tillsammans med AB Bostäder tagit fram ett 
förslag som innebär en tillbyggnad av befintlig fastighet och en ombyggnad av 
befintliga ytor. Förslaget innebär även att vägen utanför stängs av för biltrafik, 
vilket kommer öppna möjligheter för uppträdande och dylikt på delar av torget. 

Upprättat förslag innebär en utökning av befintliga ytor till 1689 m2från dagens 
1239 m2, och en hyresnivå på 2715912 kr/år mot nuvarande 1145696 kr/år, 
hyran indexregleras enligt 60 % av KPI. Priset gäller varmhyra och 
avtalsperioden sträcker sig från preliminära 2019-01-01 till 2033-12-31 med nio 
månaders uppsägningstid och fem års förlängning. I avtalet finns även en 
utköpsklausul. 

Under 2018 kommer Kulturnämnden och Fritids-och folkhälsonämnden att 
planera verksamheterna i de nya lokalerna. Ev. utökade kostnader kommer att 
behandlas i Budget 2019. Redan i förslaget till budget 2018 har Kulturnämnden 
erhållit ett nivåhöjande Kommunbidrag på 1,5 mnkr. Huruvida detta fullt ut 
kommer att utnyttjas under 2018 får de löpande uppföljningarna utvisa 
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§ 567 Dnr KS 2016-00845 611 

Yttrande till Förvaltningsrätten i Jönköping avseende 
Borås Kristna Skola./. Borås Stad (mål nr 73-17) 

Kommunstyrelsens beslut 
I efterhand godkänna inskickat yttrande till förvaltningsrätten i Jönköping 

I beslutet deltar inte Annette Carlson (M), Morgan Hjalmarsson (L), Marie 
Fridén (M), Kerstin Hermansson (C) och Falco Güldenpfennig (KD) och Patric 
Silfverklinga (SD)   

Sammanfattning av ärendet 
Kommunen beslutade den 12 december om bidragsbelopp till grundskola, 
förskoleklass m.fl. för år 2017.  

 

Borås Kristna Skola överklagade beslutet till förvaltningsrätten 2016-12-30 

Borås Stad yttrade sig i ärendet till förvaltningsrätten 2017-09-14. 

Borås Kristna Skola yttrade sig till förvaltningsrätten 2017-10-10. 

Med anledning av Borås Kristna Skola yttrande till förvaltningsrätten 2017-10-
10 vidhåller Borås Stad det som tidigare anförts samt förtydligar och gör tillägg 
i sitt yttrande 2017-11-06.  
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§ 568 Dnr KS 2017-00168 821 

Utbyggnad av Skatehallen 

Kommunstyrelsens beslut 
Lokalförsörjningsnämndens projekteringsframställan avseende tillbyggnad av 
Skatehallen godkänns 

Sammanfattning av ärendet 
Lokalförsörjningsnämnden begär, under förutsättning att Fritids-och 
folkhälsonämndens tillstyrker förslaget, ett projekteringsuppdrag avseende 
tillbyggnad av Skatehallen. 
 
Fritids-och folkhälsonämnden begärde 2017-01-23 att 
Lokalförsörjningsnämnden skulle inleda en förstudie för tillbyggnad av 
Skatehallen. Anledningen är att det finns stora behov av anpassade lokalytor i 
området Lundby Park. Utbyggnaden innebär att Borås klätterklubb kommer att 
få plats i hallen och säkerheten i lokalen förbättras. Tillbyggnaden innebär att 
hallen tillförs 278 m2 BTA. Efter genomförd projektering beräknas byggstart 
till våren 2018 och inflyttning under höst 2018. Investeringsutgiften beräknas 
till 4,2 mnkr och finansieras med befintliga medel inom Fritids-och 
folkhälsonämndens investeringsbudget 2017 och 2018. Projektet ger en utökad 
årlig hyreskostnad för Fritids-och folkhälsonämnden på ca 350 tkr 
 
Yrkanden 
 Ida Legnemark(V) yrkar bifall till förslaget. 
 
Protokollsanteckning 
Patric Silfverklinga (SD) lämnar en anteckning till protokollet, se bilaga  
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§ 569 Dnr KS 2017-00207 612 

Överklagande till Förvaltningsrätten i Stockholm av-
seende Borås Stad ./. Skolinspektionen och Lärande i 
Sverige AB 

Kommunstyrelsens beslut 
I efterhand godkänna inskickat överklagande till förvaltningsrätten i Stockholm 
 
Sammanfattning av ärendet 
Lärande i Sverige AB ansökte till Skolinspektionen om godkännande som 
huvudman för utökning av befintlig fristående gymnasieskola enligt följande:  
 
• Handels- och administrationsprogrammet, inriktning Handel och service, 

5 platser  
 
• Fordons- och transportprogrammet, inriktning Personbil, 5 platser   
 
• Fordons- och transportprogrammet, inriktning Transport, 5 platser 
 
Borås Stad avstyrkte samtliga tre ansökningar om utökningar i sitt remissvar till 
Skolinspektionen i enlighet med remissvar från Gymnasie- och vuxenutbild-
ningsnämnden. 
 
Skolinspektionen beslutade att avstyrka Lärande i Sverige AB:s ansökan 
avseende Handels- och administrationsprogrammet samt godkänna ansökan 
avseende Fordons- och transportprogrammet, inriktning Personbil och inrikt-
ning Transport. 
 
Borås Stad har överklagat och yrkar att förvaltningsrätten ska avslå Lärande i 
Sverige AB:s ansökan även i de delar Skolinspektionen godkänt, dvs avseende 
utbildning på det nationella Fordons- och transportprogrammet med inrikt-
ningarna Personbil och Transport.  
Med vad som nu sagts och med beaktande av det som Kommunen tidigare 
anfört i sitt yttrande till Skolinspektionen finns en påtaglig risk att även en 
minskning med förhållandevis få elever skulle innebära att kommunen får 
svårigheter att erbjuda en bred och kvalitativ utbildning på Fordons- och 
transportprogrammet. På sikt finns också en risk för att Kommunen skulle 
tvingas lägga ner programmet om godkännande medges Friskolan. 
 
Sammanfattningsvis medför den nu ifrågavarande sökta etableringen sådana 
påtagliga negativa följder på lång sikt för eleverna och för den del av skol-
väsendet som anordnas av Kommunen och närliggande kommuner att ansökan 
ska avslås 
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Yrkanden 
 Malin Carlsson (S) har föreslagit att Kommunstyrelsen beslutar: I efterhand 
godkänna inskickat överklagande till förvaltningsrätten i Stockholm 
 
Annette Carlson (M) yrkar Kommunstyrelsen beslutar: Återkalla överklagande 
till förvaltningsrätten i Stockholm avseende Borås Stad ./. Skolinspektionen 
och Lärande i Sverige AB, se bilaga 
 
Propositionsordning 
Ordföranden ställer proposition på bifall dels till Malin Carlssons (S) förslag 
och dels till Annette Carlsons (M) yrkande och finner förstnämnda proposition 
med övervägande ja besvarad. Votering begärs. 
 
Följande voteringsproposition föreslås och godkänns: ”Den som bifaller Malin 
Carlsons (S) förslag röstar ja, den det ej vill röstar nej, vinner nej har Kommun-
styrelsen beslutat enligt Annette Carlsons (M) yrkande”  
 
Omröstningsresultat 
Vid omröstningen röstas ja av Per Carlsson (S), Malin Carlsson (S), Ida 
Legnemark (V), Kjell Classon (S), Yvonne Persson (S), Tom Andersson (MP) 
och Ulf Olsson (S) samt nej av Hans Gustavsson (KD), Marie Fridén (M), 
Morgan Hjalmarsson (L), Kerstin Hermansson ( C) och Annette Carlson (M) 
 
Patric Silfverklinga (SD) avstår från att rösta 
 
Reservation 
Mot beslutet reserverar sig Annette Carlson (M), Kerstin Hermansson (C), 
Morgan Hjalmarsson (L), Marie Fridén (M) och Hans Gustavsson (KD) till 
förmån för Annette Carlsons (M) yrkande  
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§ 570 Dnr KS 2017-00538 107 

Utökad finansieringsram för projektet Energi- och 
miljöcenter samt ägartillskott till Borås Stadshus AB 

Kommunstyrelsen föreslår Kommunfullmäktige beslut 
Borås Energi & Miljö AB godkänns utökad investeringsram för EMC-projektet 
med 500 000 000 kronor. Därutöver godkänns en riskpott på 150 000 000 
kronor att ianspråktaga för ytterligare eventuella oförutsedda kostnader. 
 
Borås Stad ger Borås Stadshus AB ett aktieägartillskott på 450 000 000 kronor. 
 
Borås Energi och Miljö AB:s lånefinansiering ska ske genom Borås Stad och 
internbanken. Borås Energi och Miljö AB ges en ökad limit för upplåning till 
EMC-projektet med ytterligare 200 000 000 kronor. 
 
Kommunfullmäktige bemyndigar Kommunstyrelsen att ha rätt att nyupplåna,   
d v s öka kommunens skulder, för förmedling till kommunens bolag med 
200 000 000 kronor utöver tidigare fattade beslut.  
 
Stadsledningskansliets utredning "Uppsiktspliktsärende avseende fördyringar 
vid nytt energi- och miljöcenter (EMC) på Sobacken" läggs till handlingarna.  
 
Sammanfattning av ärendet 
Kommunfullmäktige godkände 2015 investeringsbeslut om 3,2 miljarder kronor 
avseende ett nytt energi- och miljöcenter (EMC) på Sobacken. Bolaget bedömer 
att projektet kommer att fördyras med 500 miljoner kronor och har inkommit 
med framställan om utökad investeringsram.  
 
Ett bolag ska årligen göra en nedskrivningsprövning av sina anläggnings-
tillgångar. I samråd med bolagets revisorer har Borås Energi och Miljö AB 
bedömt nedskrivningsbehovet till 450 miljoner kronor, vilket föreslås lämnas 
som aktieägartillskott. Tillskottet bedöms inte få någon resultatpåverkan för 
Borås Stad, utan blir en utökad tillgång i balansräkningen 
 
EMC-projektet är omfattande och komplext. De ekonomiska riskerna i 
projektet är fortsatt stora. Den största risken är att projektet blir ytterligare 
försenat. Risker för tidsförskjutningar och försenad provdrift finns inom såväl 
delprojekt Avloppsreningsverket som delprojekt Kraftvärmeverket och 
delprojekt Överföringsledningen. Den riskbedömning som bolagets 
projektstyrelse gör för närvarande indikerar en risk för ytterligare utgiftsökning 
med cirka 150 miljoner kronor.  
 
Kommunstyrelsen ser allvarligt på fördyringen av projektet. Därför kommer 
förutom Stadsledningskansliets utredning även en extern utredning att göras. 
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Det är av yttersta vikt att bolaget klarar av att fullfölja EMC-projektet utan 
ytterligare fördyringar, att säkerställa en effektiv driftorganisation framöver och 
att arbeta för en robust framtida driftprognos. Kommunstyrelsen föreslår att 
investeringsramen utökas enligt bolagets framställan. Dessutom föreslår 
Kommunstyrelsen en riskpott på 150 miljoner kronor, som motsvarar bolagets 
riskbedömning. Med en riskpottsäkerställs projektets genomförande utan 
onödiga förseningar. 
 
För att möta nedskrivningsbehovet och bibehålla bolagets ekonomiska ställning 
föreslås ett aktieägartillskott på motsvarande belopp, 450 miljoner kronor. Efter 
samråd med revisorerna i Borås Stadshus AB och Borås Energi och Miljö AB 
görs bedömningen att ett tillskott på lägre belopp än nedskrivningsbehovet är 
olämpligt då det riskerar ytterligare behov av tillskott senare. Tillskottet bidrar 
också till att säkra en viktig infrastruktur i Borås när det gäller avloppsrening, 
värmeförsörjning och elproduktion. Det får även anses vara ett tillräckligt högt 
tillskott, med nu känd information, för att säkra bolagets ekonomi på lång sikt. 
Borås Stad ger ett tillskott till moderbolaget Borås Stadshus AB, som i sin tur 
ger ett tillskott till dotterbolaget Borås Energi och Miljö AB. Aktieägartillskottet 
kommer inte att belasta Borås Stads resultat eftersom det bedöms finnas 
övervärden totalt sett i stadshuskoncernen. 
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§ 571 Dnr KS 2017-00717 105 

Översyn av Borås Stads internationella engagemang 
avseende avfallshantering och energiomvandling 

Kommunstyrelsen föreslår Kommunfullmäktige beslut 
Ansvaret för Borås Stads internationella engagemang avseende avfallshantering 
och energiomvandling - "Waste Recovery" -  flyttas till Stadsledningskansliet, 
Kommunstyrelsen. 
 
Ägardirektivet för Borås Energi och Miljö AB ändras, att fastställas på 
ordinarie bolagsstämma i mars 2018, innebärande att internationell verksamhet  
inte längre ingår i uppdraget. 
 
Borås Energi och Miljö AB: s dotterbolag Boras Waste Recovery AB avvecklas, 
att fastställas på ordinarie bolagsstämma i mars 2018.  
 
Sammanfattning 
 Borås Energi och Miljö AB har inkommit med skrivelse avseende 
dotterbolaget   
 
 Boras Waste Recovery AB och dess verksamhet. Borås Energi och Miljö AB 
föreslår Kommunstyrelsen att genomföra en översyn av Borås Stads 
internationella engagemang avseende avfallshantering och energiomvandling. 
Kommunstyrelsen föreslår Kommunfullmäktige att Boras Waste Recovery AB 
avvecklas, och att Borås Stads internationella engagemang flyttas till 
Stadsledningskansliet, Kommunstyrelsen   
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§ 572 Dnr KS 2016-00823 287 

Ombyggnation av Viskastrandsgymnasiet, 
Viskastrandsgatan 10, Viskastrand 2 

Kommunstyrelsen föreslår Kommunfullmäktige beslut 
Godkänna ytterligare anslag om 4 810 000 kronor utöver de 24 000 000 kronor 
som redan godkänts i budget 2017 avseende ombyggnation av Viskastrands-
gymnasiet, Viskastrandsgatan 10, Viskastrand 2, under förutsättning att 
Gymnasie- och vuxenutbildningsnämnden tillstyrker förslaget.  
 
Sammanfattning av ärendet 
Dåvarande Utbildningsnämnden framställde 2015-08-11 till Lokalförsörjnings-
nämnden om att en förstudie för en ombyggnad av Viskastrandsgymnasiet 
önskades. 2016-12-13 beslutade Lokalförsörjningsnämnden om att ge 
Lokalförsörjningsförvaltningen projekteringsuppdrag. Projektet finns upptaget i 
Borås Stads investeringsbudget för 2017 med en budget om 24 000 000 kronor. 
 
För att möta skolans nya programstruktur, samt de nya formerna för lärande, så 
planeras ett antal ombyggnationer på olika delar i skolan. Projektet syftar bland 
annat till att anpassa vissa befintliga lärosalar efter ny programstruktur, kökets 
tillagningskapacitet ökas, ytterligare lärosalar skapas, biblioteket flyttas till större 
och öppnare lokaler och en tydlig reception för besökare skapas. 
 
Den totala hyran efter projektets färdigställande beräknas till 11 148 404 
kronor, vilket är 1 645 079 kronor högre än dagens hyra på 9 503 325 kronor.  
 
Investeringsutgiften är baserad på anbud och beräknas till 28 810 000 kronor, 
vilket är 4 810 000 kronor högre än beloppet i 2017 års investeringsbudget. 
Fördyringen beror bland annat på att vissa oväntade befintliga byggtekniska 
lösningar har upptäckts under projekteringen och på några håll i byggnaden har 
en förhöjd fuktkvot uppmäts som måste omhändertas. Vidare har byggkon-
junkturen varit fortsatt stark vilket bidragit till ett svalt intresse från entre-
prenörer för projektet och sammantaget påverkar detta investeringsutgiften 
enligt redovisningen i ärendet. Byggproduktionen är indelad i etapper med sista 
inflyttning i oktober 2018.  
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§ 573 Dnr KS 2016-00824 287 

Ombyggnad av Sven Eriksongymnasiet, Tekniska 
elementarskolan 1 

Kommunstyrelsens beslut 
Godkänna anslagsframställan avseende ombyggnation av Sven Erikson-
gymnasiet, 501 50 Borås, Tekniska elementarskolan 1 till en investeringsutgift 
om 36 530 000 kronor, under förutsättning att Gymnasie- och vuxenutbild-
ningsnämnden tillstyrker förslaget.  
 
Sammanfattning av ärendet 
Dåvarande Utbildningsnämnden framställde 2015-03-03 till Lokalförsörjnings-
nämnden om att en förstudie för en ombyggnad av Sven Eriksongymnasiet 
önskades. 2016-12-13 beslutade Lokalförsörjningsnämnden om att ge Lokal-
försörjningsförvaltningen projekteringsuppdrag. Projektet finns upptaget i 
Borås Stads investeringsbudget för 2017 med en budget om 36 530  000 
kronor.  
 
Projektet syftar till att skapa fler grupprum och lärosalar, en ny tillgänglighets-
anpassad entré samt fler matsalsplatser. I samband med projektet kommer 
dessutom skolans låssystem att bytas ut till ett system enligt modern standard, 
vidare kommer solceller att anläggas. Målet är att Sven Eriksongymnasiets 
vision om att vara en öppen och kommunikativ arbetsplats för såväl elever som 
personal ska mötas upp på ett bättre sätt än idag. 
 
Den totala hyran efter projektets färdigställande beräknas till 9 161 767 kronor, 
vilket är 2 202 206 kronor högre än dagens hyra på 6 959 561 kronor.  
 
Investeringsutgiften är baserad på anbud och beräknas till 36 530 000 kronor, 
vilket är lika med beloppet i 2017 års investeringsbudget. Byggproduktionen är 
indelad i etapper med sista inflyttning i juni 2019.  
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§ 574 Dnr KS 2017-00512 339 

Revidering av Grönområdesplan 

Kommunstyrelsens föreslår Kommunfullmäktige besluta 
Revidering av Grönområdesplan antas 

 

Sammanfattning av ärendet 
Kommunstyrelsen har haft Grönområdesplanen ute på remiss där revideringen 
av Grönområdesplanen omfattar Åtgärdslistan. Fritids- och folkhälsonämnden, 
Miljö- och konsumentnämnden, Samhällsbyggnadsnämnden och Tekniska 
nämnden ombedes att i deras yttrande ange nya åtaganden till Åtgärdslistan 

En ny Åtgärdslista föreslås. 

 

Uppdragen i Grönområdesplanen är en del av förvaltningarnas verksamhet och 
ingår i nämndernas budget som beslutas av Kommunfullmäktige årligen 

 

Beslutsunderlag 

1. Grönområdesplan. 

2. Åtgärdslista, se bilaga.  

Yrkanden 
Kommunalrådet Tom Andersson (MP) har föreslagit att Kommunstyrelsen 
föreslår Kommunfullmäktige besluta: Revidering av Grönområdesplan antas. 

Kommunalrådet Morgan Hjalmarsson (L) yrkar att Kommunstyrelsen föreslår 
Kommunfullmäktige besluta: Revidering av Grönområdesplanen antas med 
tillägg i enlighet med denna skrivelse, se bilaga. 
 
Tom Andersson (MP) yrkar bifall till Morgan Hjalmarssons (L) yrkande.    
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§ 575 Dnr KS 2017-00175 106 

Beslut om ansökan nr 29 om medel för lokal utveckling 
2017 

Kommunstyrelsens beslut 
Kommunstyrelsen bifaller 97 300 kronor till Röda Korset i Dalsjöfors.  

Sammanfattning av ärendet 
Kommunstyrelsens delegation för Medel för lokal utveckling, hade beslutsmöte 
för höstens ansökningsomgång den 17 oktober 2017. Enbart en ansökning var 
på över 100 000 kronor och sådana ska beslutas av Kommunstyrelsen. 
Delegationen föreslår Kommunstyrelsen att bifalla projektet med 97 300 kronor 
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§ 576 Dnr KS 2016-00484 450 

Revidering av avfallsplanen 

Kommunstyrelsen föreslår Kommunfullmäktige beslut 
Avfallsplan förlängs att gälla till och med år 2019.  

Sammanfattning av ärendet 
Borås Stads styrdokument Avfallsplan fastställdes av Kommunfullmäktige 29 
september 2016 och gäller till och med 2017. För revidering ansvarar 
Kommunstyrelsen. 
 
Nya föreskrifter från Naturvårdsverket gäller från 1 maj 2017 om kommunala 
avfallsplaner (NSF 2017:2, mars 2017). Dessa har mer fokus på 
avfallsförebyggande åtgärder och större vikt vid samverkan inom kommunen, 
såväl som med andra aktörer i arbetet med att ta fram planen. Bland viktiga 
förändringar i föreskrifterna är att mål och åtgärder för nedskräpning har 
tillkommit, att mål och åtgärder ska utgå från de nationella miljökvalitetsmålen, 
etappmålen samt andra relevanta mål, strategier och planer, att kommunen ska 
redovisa de styrmedel man planerar att använda för att implementera mål och 
åtgärder, samt att begreppet hushållsavfall har ersatts av begreppet avfall som 
kommunen ansvarar för, vilket tydliggör att kommunen ansvarar för både 
hushållsavfall och avfall som uppkommer i kommunens egna verksamheter. 
Arbetet med att ta fram en ny avfallsplan i enlighet med de nya föreskrifterna 
blir mer omfattande och kommer att ta mer tid i anspråk av olika parter än 
innan. Stadsledningskansliet, Borås Energi och Miljö AB, samt Miljöförvalt-
ningen har påbörjat översyn av hur arbetet med att göra en ny avfallsplan i 
enlighet med riktlinjerna kan läggas upp för en avfallsplan som kan bli giltig ett 
antal år från och med år 2020 
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§ 577 Dnr KS 2017-00734 219 

Verksamhetsplan för detaljplanering 2018  
 
Kommunstyrelsens beslut 
 
Kommunstyrelsen tillstyrker remissen under förutsättning att namngivna 
uppdrag läggs in bland de prioriterade uppdragen som påbörjas under 2018.  
 
Sammanfattning av ärendet 
 

Samhällsbyggnadsnämnden har översänt sitt förslag till verksamhetsplan för 
yttrande 
 
Verksamhetsplanen omfattar kommunens detaljplanearbete för 2018. Planen 
utgör den politiska prioriteringen av planuppdragen under 2018. 
 
Verksamhetsplanen är uppdelad i två delar. Första delen, innehåller beskrivning 
av planarbetet. Andra delen innehåller prioritetsgrunder samt förslag till 
produktionsplan för 2018. Här finns även kartor samt en kort presentation av 
de olika planuppdragen. 
 
Ett förslag till yttrande har utarbetats. 
 
Kommunstyrelsens behov av ytterligare detaljplaner som behöver fram. Några 
nya detaljplaneärenden kommer att ges uppdrag och ska prioriteras under 2018. 
Dessa är: 
• Ny mottagningsstation (el) (ej lägesbestämd ännu) 
• Kyrka vid Hulta Torg  
• Viared (nordväst om Frälsegårdsrondellen)  
• Kristineberg, Gisseberget inkl förskola  
• Eventuell ny förskola Byttorp (lokaliseringsutredning pågår) 
 
Utöver dessa ska även planprogram för Nornan prioriteras under 2018 då det är 
en viktig central tomt. Även detaljplan för Sjöbo, Torpa Sjöbo 2:1 ska prio-
riteras under 2018 då Kommunstyrelsen har lämnat en markanvisning.     
 
Rubrikerna i prioriteringslistan bör justeras "Detaljplaner och program som 
särskilt ska prioriteras 2018" och "Pågående detaljplaner och program som 
avses fortsätta 2018", bör slås samman under en och samma rubrik.  
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§ 578 Dnr KS 2015-00296 532 

Avtal Sverigeförhandlingen 
 
Kommunstyrelsen föreslår Kommunfullmäktige beslut 
Godkänna avtal med Sverigeförhandlingen avseende utbyggnad av ny 
höghastighetsjärnväg s k Götalandsbanan. 
 
Parterna är överens om att stationen i Borås ska placeras centralt eller centrumnära. 
För Borås är ett centralt stationsläge bäst. Det innebär ett läge avgränsat av 
rutnätsstaden, nuvarande resecentrum och motorvägen. Ett centrumnära läge för 
stationen skulle kunna innebära en placering direkt söder om motorvägen, på 
Lusharpan eller något öster ut. Så att stationsområdet kan länkas samman med 
nuvarande centrum på ett naturligt sätt.  
 
Genom avtalet får Borås Stad ett avgörande inflytande över placering på den 
kommande stationen.  
 
Borås Stad förbinder sig å sin sida att bygga 12 500 nya bostäder fram till 2035 
 
I beslutet deltar inte Patric Silfverklinga (SD)  
 
Sammanfattning av ärendet 
För att göra störst nytta för dem som bor och verkar i Borås bör stationen vara en del 
av en utvidgad stadskärna. En nära koppling med nuvarande Borås resecentrum är 
viktig för att resenärer i kollektivtrafiken och på Viskadalsbanan, Älvsborgsbanan och 
Kust-till-kustbanan ska kunna göra så snabba och bekväma byten som möjligt.  
 
Götalandsbanan är ett unikt projekt som skapar tillväxt genom regionförstoring. Med 
en station på Landvetters internationella flygplats ökar tillgängligheten till resten av 
Sverige och världen.  
 
Rätt placerad flyttar höghastighetsbanan resor från väg och flyg till järnväg vilket 
förbättrar miljö och klimat för alla. Därför bör Götalandsbanan både ge en 
konkurrenskraftigt kort restid mellan ändpunkterna Stockholm–Göteborg och mellan 
städerna längs stråket. 
 
Parterna är överens om att stationen i Borås ska placeras centralt eller centrumnära.  
För Borås är ett centralt stationsläge bäst. Det innebär ett läge avgränsat av 
rutnätsstaden, nuvarande resecentrum och motorvägen. Ett centrumnära läge för 
stationen skulle kunna innebära en placering direkt söder om motorvägen, på 
Lusharpan eller något öster ut. Så att stationsområdet kan länkas samman med 
nuvarande centrum på ett naturligt sätt. 
Genom överenskommelsen får Borås Stad ett avgörande inflytande över placering på 
den kommande stationen. 
Avtalet innehåller nu ett bostadsåtagande från Borås Stads sida, om 12 500 nya 
bostäder fram till 2035.  
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§ 579 Dnr KS 2015-00410 214 

Ansökan om planbesked för Centrum, Saturnus 14 
 
Kommunstyrelsens beslut 
Kommunstyrelsen tillstyrker planförslaget.  

Sammanfattning av ärendet 
Samhällsbyggnadsnämnden har översänt rubricerat förslag till detaljplan för 
yttrande (granskning). 
 
Detaljplanens syfte är att möjliggöra påbyggnad av bostäder i två till tre plan 
över befintlig byggnad inom fastigheten Saturnus 14 samt att ändra 
användningen till centrum, skola och vård för befintlig byggnad. Påbyggnaden 
ska utföras med hög arkitektonisk kvalitet med hänsyn till den befintliga 
byggnadens karaktär och områdets centrala läge. Detaljplanen följer 
inriktningen i visionen Borås 2025 med fler bostäder i stadens centrum. 
 
Området ligger i Borås stads centrum och innefattar Kvarngatan i norr, 
Österlånggatan i öster och Bryggaregatan i väster. Dessa gator avgränsar 
kvarteret Saturnus. Total areal av planområdet är ca 6000 m2. Kvartersmarken 
inom fastigheten Saturnus 14 är ca 3200 m2. Fastigheten Saturnus 14 är i privat 
ägo.  
 
Protokollsanteckning 
 Patric Silfverklinga (SD) lämnar en anteckning till protokollet, se bilaga.  
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§ 580 Dnr KS 2017-00673 530 

Västtågsutredningen Västra Götalandsregionen 
 
Kommunstyrelsens beslut 
Borås Stad är beredd att fortsätta diskutera när det är lämpligt att lyfta 
spårbunden kollektivtrafik då Borås förväntas växa ytterligare. 
Kommunstyrelsen är beredd att använda befintliga spår för kollektivtrafik när 
resandeunderlaget medger detta. 
För närvarande anser Borås Stad att nya järnvägsstationer i Sjömarken, 
Gånghester, Målsryd och Aplared inte är aktuella under de trafikerings-
förutsättningar utredningen redovisar. Kollektivtrafikens turtäthet i stråken får 
inte försämras av de nya stationerna. Om turtätheten på järnvägen skulle 
motsvarar dagens sammanlagda buss- och tågtrafik eller vara bättre så kan 
stationer vara intressanta i Sjömarken. Även stationer i Gånghester, Målsryd 
och Aplared kan vara intressanta att studera vidare, om trafikeringen och 
tillgängligheten till orterna och till Dalsjöfors kan upprätthållas.  
 
Sammanfattning av ärendet 
Kollektivtrafiknämnden i Västra Götalandsregionen har fått i uppdrag av 
regionfullmäktige att utreda förutsättningarna för nya stationer och ta fram en 
strategi för hur stationerna kan bli centrala punkter för invånare i Västra 
Götaland.  
 
Utredningen rekommenderar Sjömarken för ny station i Borås kommun. 
Utredningen säger också att det man kan öppna nya stationer i Gånghester, 
Målsryd och/eller Aplared även om detta inte rekommenderas. Detta lämnar 
man till Borås Stad att ta ställning till. 
 
Frufällan och Rydboholm har också ingått i utredningen men har inte 
kvalificerat sig som aktuella för nya stationer. 
 
Öppnade av nya stationer på nuvarande järnvägsnät innebär neddragning av 
busstrafiken i samma stråk, dvs det blir tåg istället för buss. 
 
För orterna Gånghester, Målsryd och Aplared krävs stora investeringar med 
tanke på orternas relativt låga befolkningsmängd. Trafikeringen på järnvägen 
kompenserar inte för neddragningar i busstrafiken och riskerar att negativt 
påverka det lokala resandet inom östra kommundelen, Gånghester, Målsryd och 
Aplared.  
 

En ny station i Sjömarken är tänkt för mellanmarknaden mellan Borås - 
Göteborg som riskerar att bli liten mellan orter som exempelvis Sjömarken och 
Mölnlycke.  
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Utredningen föreslår även stationer i Hillared, Länghem, Grimsås, Landvetter 
centrum, Härryda, Jörlanda, Säve, Bäckefors, Dals Rostock, Brålanda, 
Frändefors samt en tunnelstation i anslutning till NÄL.  Detta yttrande har inte 
tagit ställning till dessa förslag till stationer.  

Yrkanden 
Kommunalrådet Tom Andersson (MP) har föreslagit att Kommunstyrelsen 
beslutar: Borås Stad anser att nya järnvägsstationer i Sjömarken, Gånghester, 
Målsryd och Aplared inte är aktuella under de trafikeringsförutsättningar 
utredningen redovisar. Kollektivtrafikens turtäthet i stråken får inte försämras 
av de nya stationerna. Om turtätheten på järnvägen skulle motsvarar dagens 
sammanlagda buss- och tågtrafik eller vara bättre så kan stationer vara 
intressanta i Sjömarken. Även stationer i Gånghester, Målsryd och Aplared kan 
vara intressanta att studera vidare, om trafikeringen och tillgängligheten till 
orterna och till Dalsjöfors kan upprätthållas. 
 
Kommunalrådet Annette Carlson (M) yrkar att Kommunstyrelsen beslutar: 
Borås Stad är beredd att fortsätta diskutera när det är lämpligt att lyfta 
spårbunden kollektivtrafik då Borås förväntas växa ytterligare. 
Kommunstyrelsen är beredd att använda befintliga spår för kollektivtrafik när 
resandeunderlaget medger detta. 
 
För närvarande anser Borås Stad att nya järnvägsstationer i Sjömarken, 
Gånghester, Målsryd och Aplared inte är aktuella under de trafikförutsättningar 
utredningen redovisar. Kollektivtrafikens turtäthet i stråken får inte försämras 
av de nya stationerna. Om turtätheten på järnvägen skulle motsvarar dagens 
sammanlagda buss- och tågtrafik eller vara bättre så kan stationer vara 
intressanta i Sjömarken. Även stationer i Gånghester, Målsryd och Aplared kan 
vara intressanta att studera vidare, om trafikeringen och tillgängligheten till 
orterna och till Dalsjöfors kan upprätthållas, se bilaga 
 
Tom Andersson (MP) yrkar bifall till Annette Carlsons (M) tilläggsyrkande.  
 

 

 






















